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مجمع عمومی و انتخابات هیئت اجرائی جدید  �
انجمن اقتصاددانــان ایران روز چهارشــنبه ۱۷ آذر 
برگزار شــد. این روز را می توان ســرآغاز نیم قرن دوم 
حیات انجمن تلقی کرد. تأســیس انجمن در ســال 
۱۳۵۱ به همت دکتر حسین پیرنیا انجام شد که اولین 
رئیس انجمن و برگزارکننده اولین کنفرانس اقتصاد 
ایران بود و پس از دو ســال از ریاســت انجمن کنار 
رفت. او همچنین بنیان گذار اولین دانشکده اقتصاد، 
مرکز تحقیقات اقتصادی، مجله تحقیقات اقتصادی، 
مؤلف و مترجم اولیــن کتاب های اقتصادی در ایران 
نیــز بود و می تــوان او را بنیان گذار علــم اقتصاد در 
ایران دانســت. با وجود روش دکتر پیرنیا، پس از وی 
مدیریت انجمن بــه روال دیگری افتاد که تا نیم قرن 
تداوم یافت. ویژگی هــای اداره انجمن در این دوران 
طولانی، مدیریت فردی، دوری از مســائل اقتصادی 
روز، عــدم جــذب اقتصاددانان کشــور و حضور در 
سایه بود. بدیهی اســت چنین نگرشی، انجمن را از 
وظایف بدیهی آن بســیار دور داشــت و در جامعه 
اقتصادخوانده هــای کشــور گمنام و مهجــور ماند. 
فعالیت های ۵۰ ســال گذشــته انجمــن محدود به 
برگزاری ســخنرانی ماهانه در برخی ماه های سال و 
دعوت از سخنرانان نه چندان مطرح بود. این کارنامه 
نحیــف، درخور ایــن نام بزرگ، این زمــان طولانی و 
انتظارات جامعه نبود و نیست. اعتراض به این نحوه 
مدیریت، در هیئت اجرائی گذشته انجمن شروع شد 
و به  دلیــل ممکن نبودن تغییر، منجر به اســتعفای 
چند نفر از اعضای هیئت اجرائی در سال ۹۸ شد که 
توجه اقتصادخوانده های کشــور را به انجمن جلب 
کرد. متأســفانه انتخابات انجمن به دلیل همه گیری 
کرونا دو سال به تعویق افتاد و بالاخره هیئت اجرائی 
به انجام انتخابات در ۱۷ آذر ۱۴۰۰ رضایت داد. برای 
انجام تغییر در انجمــن، فراخوانی با امضای حدود 
۲۰ نفر از اقتصاددانان مطرح کشور برای جذب عضو 
در انجمن تهیه و رســانه ای شــد. ایــن فراخوان در 
گروه های مجازی چرخید و موجب تشکیل گروه هایی 
در سطح کشــور برای عضویت در انجمن و فعالیت 
در انتخابات شد که موجب جذب بیش از ۵۰۰ عضو 
جدید از سراسر کشــور در انجمن شد که تا آن زمان 
این تعداد عضویت در انجمن سابقه نداشت و نوید 
انتخابات پرشوری را می داد. تعداد کثیری از اعضای 
جدیــد خواهان برگــزاری انتخابات اینترنتی شــدند 
که مــورد موافقت هیئت اجرائی قــرار نگرفت. این 
انتخابات به  صــورت حضوری در تاریخ ۱۷ آذر ۱۴۰۰ 
بــا وجود محدودیت کرونا و دشــواری رفت وآمد در 
تهران، با شــرکت حدود ۱۴۵ نفــر از اعضای انجمن 
برگزار شد. آمار شرکت کنندگان در انتخابات سه دوره 
اخیر به  ترتیب در سال های ۱۳۹۴، ۲۵ نفر، ۱۳۹۶، ۵۱ 
نفــر و ۱۴۰۰، ۱۴۵ نفر بوده اند. روش برگزاری مجمع 
و انتخابــات در انجمن، اعلام نامــزدی در مجمع و 
انتخــاب با قیام و قعــود در جمعی حداکثر ۳۰ نفره 
بود. از سال ۱۳۹۶ این روش تغییر کرد و با ثبت نام و 
تأیید صلاحیت کاندیداها قبل از جلسه و رأی مخفی 
در جلســه انجام شــد و در انتخابات ۱۴۰۰ نیز چنین 
شــد. به ایــن ترتیــب در ۱۷ آذر ۱۴۰۰ هیئت اجرائی 
جدیدی برای انجمن انتخاب شــد و بــرای اولین بار 
یــک خانم اقتصاددان در بین منتخبان بود. منتخبان 
در روز ۱۸ آذر اولین جلســه خود را تشکیل دادند و 
برای مدیریت هیئت اجرائی روال جدیدی را برگزیدند 
که برای جامعه ما درس آموز اســت. برخلاف روال 
گذشته و برای دوری از ایجاد کیش شخصیت، هیئت 
اجرائی جدید مدیریت چرخشی را انتخاب کرد به این 
معنی که رئیس، نایب رئیس و دبیر به  صورت نوبتی 
هرســاله عهده دار مســئولیت خواهند شد. درست 
نقطــه مقابل مدیریت فــردی و طولانی مدت قبلی! 
این روحیه بیانگر حضور نسل جدیدی از اقتصاددانان 
کشور در مدیریت این انجمن قدیمی است که نشان 
از تحولی بنیادین در مدیریت و فعالیت آینده آن دارد. 
امید اســت که انجمن اقتصاددانان ایران در نیم قرن 
دوم فعالیت خود، با مدیریتی نــوآور و پرانگیزه و با 
اعضایی گســترده در ســطح ایــران و اقبال عمومی 
بتواند نقش مؤثری در چاره یابی مشکلات اقتصادی 

و رشد و تعالی اقتصاد کشور ایفا کند.
*نایب رئیس سابق انجمن اقتصاددانان ایران

گذر

نفت بشکه ای ۳۸۰ دلار!
ایلنا: عضو هیئت مدیره شــرکت لوک اویل روسیه  �

پیش بینی کرد که امــکان دارد قیمت نفت به  دلیل 
تــورم تا ســال ۲۰۵۰ میلادی بــه ۳۸۰ دلار برای هر 

بشکه برسد.
 لئونید فــدون روز جمعــه (۲۶ آذرماه) اعلام 
کرد که جهان ممکن اســت تا ســال ۲۰۵۰، شاهد 
افزایش شدیدی در قیمت نفت باشد زیرا تورم بالا 
ســبب کاهش دسترســی مردم به انرژی می شود. 
او گفت: بر اســاس هر سه سناریوی توسعه انرژی، 
قیمت نفت تا ســال ۲۰۵۰ فراتــر از صد دلار برای 
هر بشکه خواهد رفت. بر مبنای سناریوی تکاملی، 
پس از محاسبه تورم و سهم  تولیدکننده ها از انتشار 
گازهای گلخانــه ای، قیمت نفت به ۱۲۸ دلار برای 

هر بشکه می رسد.
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وزیر ارتباطات در پاسخ به «شرق»:
فیلترشکن ها امنیت مردم را به خطر می اندازند

شرق: نخستین نشست خبری وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات صبح دیروز در یکی از سالن های کوچک این 
وزارتخانه  و با حضور ده ها خبرنگار برگزار شد که در 
آن «عیســی زارع پــور» هم برنامه هــا و اولویت های 
خــود را مطرح کرد و هم تلویحا انتقادات فراوانی را 
نســبت به دولت پیشین بیان کرد. شــاید یکی از این 
موارد خبرســاز بودجه امســال برنامه هــای فضایی 
ایران باشــد که وزیر کنونی ارتباطات تأکید فراوانی بر 
پنج برابرشدن این بودجه در لایحه سال آینده داشت 
و هماننــد نزدیکان دولت کنونی به انتقاد از عملکرد 
دولت پیشین در این زمینه پرداخت؛ این انتقادها البته 
در هفته گذشــته با واکنش آذری جهرمی هم روبه رو 
شــد که در این باره نوشــته بود «اگــر برنامه فضایی 
تعطیل بود، رئیس جمهور از چــه چیزی بازدید کرد 
که امیدوارکننده بود؟ آن شــش ماهواره آماده پرتاب 
و خود ماهواره بر ســیمرغ و ذوالجناح که بازدید شد 
و امیــدواری ایجاد کــرد؛ در کدام دولــت طراحی و 
ساخته شد؟ قرارداد های خارجی خرید ماهواره های 
GEO و LEO ایــران در چه زمانــی منعقد و با همه 
دشواری های مالی، پرداخت ها انجام شد؟». فارغ از 
ایــن کنش و واکنش ها که احتمــالا در ماه ها و حتی 
ســال های آتی هم ادامه پیدا خواهد کرد، در نشست 
دیروز بارها بحث فیلترینگ، طرح موسوم به صیانت 
و همچنیــن فعالیــت شــخص وزیر در شــبکه های 
اجتماعــی در پرســش های خبرنگاران مطرح شــد 
که با واکنش نســبتا محافظه کارانــه زارع پور همراه 
بــود؛ او تأکید داشــت که با وجود پیگیــری و پایش 
شــبکه های اجتماعی حاضر نیســت از شــبکه های 
اجتماعی فیلترشــده اســتفاده کند هرچند هم زمان 
اعــلام کرد که با چندین خط در شــبکه های مختلف 
حضــور دارد. یکی از پرســش های «شــرق» در این 
نشســت هم به همین موضوع مربوط بود که «شما 
می گویید با خطوط مختلف در شبکه های اجتماعی 
حضور دارید اما هم زمان اعلام می کنید که حســاب 
ســازمانی در شبکه های فیلترشــده ندارید، آیا این به 
معنای داشتن اکانت ناشناس یا همان فیک است؟». 
پاســخ زارع پور به این پرســش تکرار یک جمله بود 
که «اگرچه شــبکه های اجتماعی مختلف را پیگیری 
می کنم امــا اکانت فیک ندارم». وزیر ارتباطات که در 
این نشســت بارها به زندگی کردن خــود در خارج از 
ایران اشــاره کرده  و مدعی بود به ۱۷-۱۸ کشور سفر 
کرده  اســت، تأکید داشــت که در همه کشورها خط  
قرمزهایــی درباره اینترنت وجــود دارد و ایران را هم 
کشــوری مشابه دیگر کشــورها می دانست که نگران 
امنیــت روانی جامعه و ســلامت کودکانش اســت 
امــا در واقعیت، این نگاه تا چه انــدازه در بین افکار 
عمومی به این شــکل پذیرفته شــده و تــا چه اندازه 
جامعه ایران با شــیوه کنونی فیلترینگ همراه است؟ 
اگــر حتی پلتفرم های خارجی ماننــد توییتر و تلگرام 
حاضر شوند که حاکمیت ملی و محلی را به رسمیت 
بشناسند آیا تضمینی وجود خواهد داشت که برخورد 
فراقانونی و غیرقانونی با کاربران ایرانی فعال در این 
شــبکه های مجازی نشود؟ به نظر می آید این نگرانی 
بخشی از جامعه ایران نسبت به شبکه های اجتماعی 
داخلی اســت و آیا وزیر ارتباطات می تواند در مقابل 
این فشــارها و خواســته های نامتعارف و غیرقانونی 
مقاومت کند؟ این پرســش دیگر خبرنگار «شرق» از 
وزیر ارتباطات بود که زارع پور در پاسخ اعلام کرد که 
تحت هیچ فشــاری نیست: «این برداشت شماست و 
من تحت فشار هیچ جا نیســتم، بنده مستقل هستم 
و مبتنــی بر واقعیت هــا، ظرفیت داخلی و شــرایط 

کنونــی تصمیم می گیــرم. در طول زندگــی هیچ گاه 
تحت فشــار نبــودم و اینجا هم ان شــاءاالله نخواهم 
بود امــا باید بــر مبنــای واقعیت هــا تصمیم گیری 
شــود». مرتبط با همین موضوع اینترنت و سانســور، 
مدت هاست که بحث فیلترشکن ها در ایران خبرساز 
است و وزیر پیشین بارها از تلاش و برنامه خود برای 
مقابله با این فضا ســخن گفت که در عمل به توفیق 
چندانی هم نرســید؛ حالا زارع پور چه برنامه ای برای 
فیلترشکن های ناامن و همچنین تأمین اینترنت بدون 
فیلتر مورد نیاز جامعه دارد؟ وزیر ارتباطات دراین باره 
گفــت که ایــن وی پی ان ها امنیت مــردم را به خطر 
انداخته اســت: «درباره وی پی ان ها مصوبات شورای 
عالی فضای مجازی وجود دارد که لازم الاجرا اســت 
اما اجرای آنها نیازمند یک سری زیرساخت هاست که 
باید فراهم شــود اما اســتفاده از فیلترشکن ها باعث 
ناامنی می شــود و امنیت مردم را به خطر می اندازد. 
وقتی از فیلترشکن ها اســتفاده می کنید باید بپذیرید 
که کامپیوتر و تلفن همراه تان ممکن اســت به انواع 

ویروس آلوده شود».
او همچنین در پاسخ به پرسشی مبنی بر استفاده  از 
اینترنت بدون فیلتر گفت: در کشور ایران، پلتفرم های 
خارجی که قواعد جمهوری اسلامی را بپذیرند، اجازه 
فعالیت دارند، بنده هم تنها از شــبکه های اجتماعی 
و ســایت های خارجی فیلترنشده اســتفاده می کنم. 
اینترنت بدون فیلتر نــدارم و از اینترنت معمولی در 
گوشــی همراهم اســتفاده می کنم. زارع پــور درباره 
استفاده از شــبکه های اجتماعی خارجی گفت: یک 
اســتفاده شــخصی اســت  و یک اســتفاده به عنوان 
جایگاه ســازمانی؛ بنــده در جایگاه وزیــر ارتباطات 
و فنــاوری اطلاعات بایــد مقید به قانون باشــم و از 
پلتفرم های خارجی فیلترنشــده استفاده می کنم اما 
به عنوان وزیر ارتباطــات درباره پلتفرم هایی که طبق 
قانون جمهوری اسلامی فیلتر شده اند، این خط قرمز 
را دارم. اگر خلاف این باشــد، باید پاســخ گو باشم که 
چرا خلاف قانون عمل می کنم زیرا نمی شود از طرفی 
بــرای پلتفرمــی محدودیت اعمال کنیــم و از طرف 
دیگر در آن بازارگرمی داشــته باشیم؛ این یک تناقض 
اســت. او با بیان اینکه ملاحظه ای برای اســتفاده از 
پلتفرم های خارجی فیلترنشده ندارم، گفت: از زمانی 
که وزیر شــده ام، از تلگرام استفاده نمی کنم، اینترنت 
بدون فیلتر هم ندارم و روی سیم کارت گوشی، تبلت 
و رایانــه ام، از اینترنــت معمولی اســتفاده می کنم، 
مثل باقی مردم. حضور مدیــران وزارت ارتباطات در 
توییتر و سایر شــبکه های فیلترشده هم یک تصمیم 
شخصی است، نه سازمانی و ما محدودیتی برایشان 

ایجاد نکردیم. اما مســئله جدی این است که اسناد 
و مدارک دولتی هم اکنون در پیام رســان های خارجی 
جابه جا می شوند و این باید سامان پیدا کند، چون به 
ضرر مردم تمام خواهد شــد. زارع پور درباره موضع 
وزارت ارتباطات درمورد فیلترینگ هم گفت: به عنوان 
کســی که پنج سال خارج از کشــور، زندگی و به ۱۷ 
کشــور ســفر کرده ام، می گویم که اعمال محدودیت 
برای برخی سرویس ها در همه جای دنیا وجود دارد 
و کشــورها خطوط قرمز متفاوتی در این زمینه دارند. 
در مصوبه ITU هم یک ســری خطــوط قرمز اعمال 
شــده که همه کشورها باید نســبت به این محتواها 
حساس باشــند. موضع درخصوص فیلترینگ، صفر 
و یک نیســت، اما همه کشــورها برای سالم ســازی 
فضای مجازی، اعمــال محدودیت را پذیرفته اند، اما 
این موضــوع با توجه به خطوط قرمزشــان متفاوت 
اســت. او با بیان اینکه اکنون فضــای مجازی تبدیل 
به زیســت اصلی مردم شــده اســت، گفت اگر این 
فضا قاعده مند نباشــد و هرکس کــه در آن فعالیت 
می کنــد، حقوق و تکالیف خود را نداند، آشــفته بازار 
شــده و حقوق مردم ضایع خواهد شد. اگر سری به 
دادسرای جرائم رایانه ای بزنید و مراجعات مردمی را 
درخصوص مشــکلات ناشی از فضای مجازی ببینید، 
بایــد از ما بخواهید که به عنــوان حاکمیت از حقوق 
مردم در برابر هتک حرمت ها و کلاهبرداری ها در این 
فضا دفاع کنیم؛ لازمه این احقاق حقوق، ساماندهی 
فضای مجازی اســت. اگر فضا شــفاف شود، به نفع 
بازیگران این حوزه است و پلتفرم ها نیز می دانند چه 
حقوق و تکالیفی دارند و با کدام دستگاه باید مواجه 
شــوند. وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات ادامه داد: 
در برخی کشــورها در حوزه فضای مجازی هر ســال 
یک قانــون جدید تصویب می کنند، یــا قانون  مادر را 
به روزرسانی می کنند. ما هم برای استفاده حداکثری 
از این فضا، باید شفاف ســازی و ساماندهی کنیم. اما 
آیا طرح حمایت از حقوق کاربران فضای مجازی که 
به طرح صیانت موسوم شــده، تضمین کننده است؟ 
ما به مجلس اعلام کردیم که این طرح جای بهبود و 
ارتقا دارد. ما در تعامل با همه بازیگران حاکمیتی که 
در این حوزه حضور داشــتند، پیشنهادی را تهیه و به 
مجلس ارائه کردیم تا بخشــی از نگرانی های بخش 
خصوصی را برطرف کنیم. مجموع این طرح، به نفع 
بخش خصوصی و کسب وکارهاســت و شفافیت در 
این طرح می تواند باعث رشــد کســب وکارها شــود. 
زارع پــور درمورد موضــع وزارت ارتباطات برای رفع 
فیلتر پلتفرم هایی مانند توییتــر و یوتیوب، گفت: این 
یــک تصمیم گیری جمعی اســت و وزارت ارتباطات 

در کمیتــه فیلترینگ از میــان ۱۳ عضو، تنها یک رأی 
دارد و هــر زمان کــه از ما بخواهند، نظــر خودمان 
را در قالــب این رأی اعلام می کنیــم. اعتقاد من این 
اســت که هر پلتفرم خارجی کــه قواعد ما را بپذیرد، 
اجازه فعالیت در کشــور را دارد و این شــاه بیت نظر 
مــا درمورد طــرح حمایت از حقوق کاربران اســت. 
او ادامــه داد: اگر پلتفرم های خارجــی الزامات ما را 
بپذیرند، هیچ منعی نداریم که آنها در کشور فعالیت 
کننــد. اما بحــث حاکمیت فضای مجــازی، نگرانی 
همه کشورهاســت و یکی از دغدغه های جدی است 
که دولت ها حتی به تازگی در اجلاس IGF لهســتان 
آن را مطرح کرده اند، زیــرا پلتفرم ها در صورت نبود 
قواعد و ضابطه، باعث خلع سلاح دولت ها می شوند 
و نمی تــوان حقوق مــردم را از طریق آنها اســتیفا 
کرد. زارع پور در پاســخ به اینکه چــرا با وجود تأکید 
بر شــفافیت، پیشــنهاد وزارت ارتباطــات برای طرح 
حمایت از حقوق کاربران با مهر محرمانه به مجلس 
ارائه شــده اســت، گفت: ما جلســات متعددی را با 
حضور فعالان این حوزه برای طرح حمایت از حقوق 
کاربــران فضای مجــازی برگزار کردیــم و چارچوب 
به روزشــده ای را تهیه کردیم تــا نگرانی این حوزه را 
برطرف کند اما معتقدیم قبل از اینکه این پیشنهادها 
در مرجع تخصصی بررسی شود، به قضاوت گذاشتن 
عمومــی آن به ضــرر طرح خواهــد بــود. ازاین رو 
قبل از بررســی این پیشــنهادها در کمیســیون طرح، 
رســانه ای کردن آن را جایز ندانسته ایم. او در این باره 
ادامــه داد: هم اکنون با ارائه شــدن این پیشــنهادها 
در کمیســیون و مرکــز پژوهش هــای مجلــس، از 
رئیس کمیســیون می خواهم در صــورت صلاحدید 
پیشــنهاد وزارت ارتباطات را انتشار عمومی دهد. این 
پیشنهادها ماحصل بررســی وزارت ارتباطات و مرکز 
ملــی فضای مجازی اســت و تنها نکته مــا این بود 
که حاشــیه بر متن غلبه پیدا نکند و اصل مسئله زیر 
ســؤال نرود. ما هیچ گونه محرمانگی روی این طرح 
نداشــتیم و قصدمان این بود در صورتی که مجلس 
پیشــنهادهای ما را برای بررســی بپذیرد، آن را اعلام 

عمومی کنیم.
وزیــر ارتباطات و فناوری اطلاعــات درباره ایجاد 
جــو ناامیدی و نگرانی در اکوسیســتم اســتارت آپی 
پس از مطرح شدن طرح  صیانت، توضیح داد: قطعا 
نگرانی در فعالان اســتارت آپی این حوزه وجود دارد 
اما تدابیر دولت ســیزدهم این است که نگرانی ها را 
به امیــد تبدیل کند و اکنون بارقه هــای امید با ورود 
اولین کســب وکار دیجیتال به فرابورس ایجاد شــده 
اســت. این جانب روزانه موارد متعــددی را پیگیری 
می کنــم، البته معتقــدم تنظیم گــری در این بخش 
باید شکل بگیرد و فضا شــفاف شود تا کسب وکارها 
بتوانند در حوزه اقتصاد دیجیتال کار کنند. ما منفعل 
عمــل نکــرده و در بحث قضائی مربــوط به یکی از 
اســتارت آپ ها نیز پیگیری های متعددی داشــته ایم. 
زارع پــور همچنیــن در پاســخ به پرسشــی مبنی بر 
اینکه آیــا این وزارتخانه به کاهش ســرعت اینترنت 
بین الملل و کندشدن پلتفرم های خارجی اقدام کرده، 
گفت: ما سیاســت کندشــدن اینترنــت بین الملل را 
دنبال نمی کنیم. اگر سرویس دهنده داخلی باکیفیت 
باشــد، می تواند جای خود را میــان کاربران باز کند و 
ما نیز از سرویس دهنده داخلی حمایت می کنیم، اما 
محدودیتــی برای ترافیک خارجــی ایجاد نمی کنیم؛ 
بلکــه حتی با توســعه پــروژه فیبر نوری بــه دنبال 
افزایش ســرعت هســتیم و راهبردمان این است که 

شبکه پرسرعت امن و باکیفیت راه اندازی کنیم.

لطفعلى بخشى*

استخراج مجاز رمزارز 
عامل خاموشی است؟

ایرنــا: مجری طــرح تأمین برق مراکز اســتخراج  �
رمزارز شرکت مدیریت تولید، انتقال و توزیع نیروی برق 
(توانیر) گفت: مراکز قانونی اســتخراج رمزارز، عامل 
دامن زدن به خاموشــی ها نیســتند زیرا در زمان های 
اوج مصرف اتصال آنها به شــبکه برق قطع می شود. 
«محمــد خدادادی بهلولــی» افــزود: مراکــز مجاز 
اســتخراج رمز ارز از برق یارانه ای اســتفاده نمی کنند 
و به همین دلیــل ناتــرازی اقتصاد بــرق را که یکی از 
عوامل اصلی خاموشی هاست، تشدید نمی کنند. وی 
ادامــه داد: مطابــق قوانین و مقررات جاری کشــور، 
اســتخراج رمزارز در کشــور غیرقانونی نیست با این 
شــرط که متقاضی از وزارت صنعت، معدن و تجارت 
مجوزهــای لازم را اخذ کرده و از بــرق یارانه ای برای 
استخراج رمزارز استفاده نکند، می تواند نسبت به این 
کار اقدام کند. مجری طرح تأمین برق مراکز استخراج 
رمزارز توانیر خاطرنشــان کرد: با این حال آنچه در این 
بخش تهدیدی بســیار جدی برای تأمین انرژی پایدار 
محسوب می شود، استفاده غیرقانونی از برق یارانه ای 
تعرفه های صنعتی، کشاورزی، خانگی و تجاری برای 
اســتخراج رمزارز است؛ چرا که ماهیت این کار خلاف 
قانون، قاچاق انرژی است که علاوه بر آسیب رساندن 
به لوازم الکتریکی همســایگان، به خاموشی ها (هم 
در فصــل گــرم و هم در فصل ســرد) دامن می زند و 
تعدی به حقوق ســایر مردم است. خدادادی بهلولی 
ادامه داد: برای ســاماندهی به این چالش نیاز است 
در دو بخش ایجابی و ســلبی به  طور هم زمان اقدام 
کرد که در بخش ایجابی باید به ســمت متنوع سازی 
ســبد تأمین انرژی مورد نیاز مراکز قانونی اســتخراج 
رمزارز حرکــت کرد؛ زیرا تکیه صرف بــر نیروگاه های 
حرارتی موجود متصل به شبکه سراسری برای تأمین 
برق این دســته از متقاضیان در همه ایام ســال منجر 
به افزایش خاموشی ها خواهد شد. وی گفت: صنعت 
بــرق و همچنین صنعــت گاز به دلیــل قیمت های 
یارانــه ای و تکلیفی به راحتی قــادر به ایجاد ظرفیت 
و زیرســاخت های جدیــد از محــل درآمدهای خود 
نیستند، کمک دولت به این دو صنعت از محلی مانند 
افزایش پایه پولی نیز به تورم دامن خواهد زد. مجری 
طرح تأمین برق مراکز اســتخراج رمز ارز توانیر ادامه 
داد: با توجه به موارد ذکر شــده تحمیل تقاضای برق 
استخراج رمزارزها به شبکه سراسری در چهار ماه گرم 
ســال که صنعت برق با اوج مصرف انرژی الکتریکی 
روبه رو است، مستلزم افزایش خاموشی ها در بخش 
خانگی، تجاری و صنایع است و در چهار ماه سرد سال 
نیز به دلیل افزایش فشار بر شبکه گاز کشور، نیروگاه ها 
سوخت کافی در اختیار ندارند و تأمین تقاضای انرژی 
مــورد نیاز اســتخراج رمزارز مجدد مســتلزم اعمال 
خاموشی بیشتر به مشترکان خانگی، تجاری و صنعتی 

خواهد بود. 

تخصیص بیش از حد مجاز
 ارز ۴۲۰۰ تومانی

ایســنا: تکمیل ظرفیــت قانونی اســتفاده از ارز  �
چهارهزارو ۲۰۰ تومانی برای واردات کالای اساسی و 
افزایش آن در سال جاری، با ثبت واردات ۱۰.۵ میلیارد 
دلاری در کمتر از ۹ ماه مواجه شده که تا اینجا حداقل 
۲.۵ میلیارد دلار بیش از رقم مصوب امســال اســت. 
بر اساس قانون بودجه امسال دولت امکان استفاده از 
هشت میلیارد دلار ارز ترجیحی برای واردات کالاهای 
اساسی را دارد؛ در حالی که گزارش بانک مرکزی نشان 
داد در نیمه اول امسال این ظرفیت تکمیل شده است. 
بر این اساس، چندی پیش دولت درخواست استفاده 
از منابع بیشتر تا پایان ســال را مطرح کرد و در حالی 
فعلا ایــن روند ادامه پیدا کرده کــه در لایحه بودجه 
سال آینده دیگر خبری از اختصاص ارز چهارهزارو ۲۰۰ 
تومانی برای واردات کالای اساســی نیست و احتمالا 
یارانه آن به نوعی دیگر توزیع خواهد شــد. در آستانه 
حــذف ارز چهارهزارو ۲۰۰ تومانــی از چرخه تجاری 
ایران،  بررســی آخرین وضعیت واردات اقلام اساسی 
در گزارشــی که ارونقــی - معاون فنــی گمرک - به 
ایسنا اعلام کرد نشــان داد که از ابتدای سال جاری تا 
۱۹ آذر ماه، ۲۱.۸ میلیون تن، کالای اساســی به ارزش 
۱۳.۳ میلیارد دلار وارد شــده است که از این رقم ۱۹.۱ 
میلیون تــن به ارزش ۱۰.۵ میلیــارد دلار به کالاهایی 
اختصاص دارد که با نرخ چهارهزارو ۲۰۰ تومان تأمین 
ارز شده اند؛ یعنی مجموع واردات اقلامی شامل گندم، 
ذرت، جو، انواع دانه های روغنی، روغن های خوراکی و 

بخشی از دارو، تجهیزات و ملزومات پزشکی.

شــرق: دولت به متعجب کردن ملــت علاقه دارد، 
ایــن بــار بر ســر بودجه. نخســت با تقدیــم لایحه 
بودجه بر ســر وقت مقرر خود ناظران از نظم دولت 
شگفت زده شــدند. سپس انتشــار عمومی نامه ای 
کــه در آن مخبر، معــاون اول رئیس جمهور، از وزرا 
خواســته بود به هیچ کدام از تغییرات پیشنهادی در 
کمیســیون های مجلــس و نیز در صحــن علنی تن 
ندهند و امروز و با گذشــت چند روز از تقدیم لایحه 
بودجه بیشتر متعجب شــدند وقتی دولت خودش 
می خواهــد بودجــه ای را که تقدیــم مجلس کرده 
تغییر بدهد. این اتفاق را می شود مشابه ایجاد تغییر 
در برگــه آزمون پس از اتمام وقت دانســت. اتفاقی 
بســیار نادر که در قانونی بــودن و قابلیت اجرای آن 
شــك وجود دارد اما به  هر حال برخــی دلیل آن را 
در اختلافــات میان اعضای دولت از جمله میان وزیر 
اقتصاد و رئیس ســازمان برنامــه می دانند و برخی 
آن را بــه  دلیــل واکنــش منفی بورس بــه بودجه 
ارزیابــی می کننــد. دومی شــاهدی هــم دارد و آن 
اینکه امروز شــاخص بورس مثبت شد. طبق توییتی 
که محمدهادی ســلیمی زاده، مدیــر روابط عمومی 
ســازمان بورس، منتشــر کرد، ظاهرا ابراهیم رئیسی 
با اعمال برخی از پیشــنهادهای خاندوزی و سازمان 
بورس بــرای اصلاح لایحه بودجــه، موافقت کرده 
است. سلیمی زاده مدعی اصلاح قریب الوقوع لایحه 
بودجه ۱۴۰۱، طبق مصوبه ستاد اقتصادی دولت شد 
که با حمایت رئیس جمهوری نیز همراه بوده است. 
در این توییــت به افزایش میزان ســوددهی صنایع 
بورســی در صورت اعمال پیشنهادهای وزیر اقتصاد، 
تأکید شده است؛ اما رســانه ها همان اختلاف را هم 
به بــورس بازمی گردانند. گفته می شــود قبل و بعد 
از ارســال لایحه بودجه ۱۴۰۱ به مجلس، خاندوزی 
از رئیســی درخواســت جلســه فوری برای اصلاح 
بودجه به نفع بازار ســرمایه را کرده اســت. شنیده 
شــده تیم میرکاظمی در برابر اعتــراض خاندوزی و 

لزوم اصلاح بودجه به نفع بورس، مقاومت می کنند 
کــه باعث گلایه شــدید خاندوزی در جلســه هیئت 
دولت خطاب به ریاســت ســازمان برنامه و بودجه 
شــده اســت. دولت در این مدت پالس هایی بسیار 
متفاوت درباره بودجه امسال فرستاد. بودجه ای که 
از آن به بودجه انقباضی یاد می شــود و با حذف ارز 
چهارهزارو ۲۰۰ تومانی و کاهش هزینه های عمومی 
بســیاری از کارشناســان را به هشــدار درباره اثرات 
تورمی آن واداشت. دولت از ابتدای بالاگرفتن بحث 
بودجه امســال تأکید بســیاری بــر درآمدزایی از راه 
مولدســازی کرده بود. مطلبی که ظاهرا وزیر اقتصاد 
با آن مخالفت دارد و درباره امکان عملیاتی شدن آن 
شــك و شبهه بســیار وارد کار کرده است. خاندوزی 
روز ۳۰ آبان در نامه ای به رئیس جمهور رسما اعلام 
کرده چالش های زیادی بر سر راه فروش اموال مازاد 
وجــود دارد. البته این اولین نکتــه جنجالی بودجه 
۱۴۰۱ نیســت. با منتشرشــدن متن بودجه سال ۱۴۰۱ 
بسیاری از رســانه ها برای دو، سه روز متوالی نکاتی 
جالبی از آن اســتخراج کردند. نخستین نکته ای که 
نظــر مخاطب عمومــی را در همان ســاعات اولیه 
بــه خود جلب کــرد، افزایش ۵۶ درصــدی بودجه 
صداوســیما بود کــه صدای مــردم را درآورد که در 
این ســال ها چندان دل خوشی از رسانه ملی ندارند؛ 
اما دیــری نپایید که موضوع دیگری، جذاب تر فراهم 
شــد و آن افزایش چشمگیر عوارض خروج از کشور 
بود که در بودجه امســال به رقــم پنج میلیون و ۲۰۰ 
هزار تومان پیشــنهاد شده اســت. خبری که خیلی 
زود مشــخص شد دقیق نیست و در حقیقت به نظر 
می رسد بیشتر شبیه بازی رسانه ای دولت با منتقدان 

بود. مســئله دیگــر افزایش حقوق انــدك کارکنان 
دولت با متوســط ۱۰ درصــد بود. بســیاری آن را با 
واقعیات از جمله تورم بالا نامتناســب دانســتند اما 
میرکاظمــی از آن دفاع کــرد و گفت «نحوه افزایش 
حقوق طی سال های گذشته ســنتی بوده که خارج 
از بودجه انجام شده و به استقراض از بانک مرکزی 
منجر شــده اســت و اکنون این چهار هــزار میلیارد 
تومــان نقدینگی که در اقتصاد وجــود دارد، بخش 
قابل توجهی از آن نتیجه همین پرداخت های حقوق 
است... . نمی توان به این رویه برای پرداخت حقوق 
ادامه داد و برای پرداخــت به جمعی محدود تورم 

ســنگینی را به عموم جامعه تحمیل کرد». اما نکته 
وقتی جذاب تر شــد که معلوم شــد دولت همه جا 
هم انقباضی عمل نکرده و به کاهش هزینه ها روی 
نیاورده از جمله درباره بودجه نهاد ریاست جمهوری 
که سروصدای بســیاری به پا کرد. میرکاظمی این را 
هم بی جواب نگذاشت و گفت حال چنان رقم بالایی 
هم نیست و فقط ۱۵ درصد است، چراکه «در دولت 
قبل آقای روحانــی بعضا وزرای خود را هم با تأخیر 
می دید و جایی نمی رفت اما رئیس جمهوری ما سفر 
استانی زیاد می روند و هزینه ها بالاتر است. شاید در 
آنجا طرح عمرانی وجود داشــته و وقتی مردم برای 
رفع مشــکلات مراجعه می کنند نیاز به منابع است» 
و با اعــلام اینکه این پول خرج ســفرهای اســتانی 
رئیس دولت می شــود، خیال همه را راحت کرد. با 
این اوصاف باید منتظر شــگفتی های بعدی بودجه 
بود که هنوز ماراتن بررسی آن آغاز هم نشده است.

شگفتي هاي بسیار بودجه تقدیمي سال ۱۴۰۱
اصلاح بعد از تقدیم!
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